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[Landbrugsministeren.] 
Om begrundelsen for denne ændring skal 
jeg henvise til bemærkningerne til ændrings- 
forslaget. 

I øvrigt henviser jeg til lovforslaget og 
bemærkningerne hertil. 

Forslaget vil ikke medføre ændringer i 
den bestående administration, og det vil 
ikke medføre ændringer i de i loven fastsatte 
bevillingsrammer. 

Med disse bemærkninger anbefaler jeg 
lovforslaget til det høje folketings velvillige 
behandling. 

Handelsministeren (Nyboe Andersen): 
Herved har jeg den ære for det høje folke- 

ting at fremsætte forslag til lov om ændring 
af lov om garantier til finansieringsinstitutter 
inden for detailhandelen. 

Da vi i sin tid reviderede næringsloven, 
var en af de vigtigste ændringer som be- 
kendt afskaffelsen af en-butik-systemet. Fra 
erhvervsorganisationernes side blev der i 
forbindelse dermed gjort opmærksom på, at 
de da eksisterende finansieringsmuligheder 
ved nyetablering, ombygning og modernise- 
ring af bestående detailhandelsvirksomhe- 
der ikke på rimelig måde syntes at kunne 
tilgodese behovet. Man foreslog derfor, at 
der under passende former gennemførtes 
foranstaltninger til støtte for de bestræbel- 
ser, der af detailhandelens organisationer 
udfoldes med henblik på at tilvejebringe 
finansieringsmuligheder til modernisering af 
detailhandelen. 

Resultatet blev loven om garantier til 
finansieringsinstitutter inden for detailhan- 
delen, som gennemførtes i 1966. Efter den- 
ne lov kan der inden for et beløb på 30 mill. 
kr. ydes garantier af statskassen for forplig- 
telser indgået af finansieringsinstitutter 
oprettet af landsomfattende sammenslut- 
ninger af detailhandlende med det formål at 
yde bistand ved etablering, sammenlægning, 
ombygning og modernisering af detailhan- 
delsvirksomheder 홢 alt med henblik på at 
øge detailhandelens effektivitet. Garan- 
tierne kan normalt ikke overstige det beløb, 
der i øvrigt er tilvejebragt som ansvarlig 
kapital for det pågældende finansieringsin- 
stitut. 

Ordningen administreres af direktoratet 
for egnsudvikling. Indtil nu er der ydet 
garantier eller givet tilsagn om garantier på 

i alt 13 mill. kr. til 3 finansieringsinstitutter. 
Beløbet kan umiddelbart synes ringe, når 
det sættes i forhold til de samlede invester- 
inger inden for detailhandelen. Her må jeg 
imidlertid erindre om, at en statsgaranti til 
et finansieringsinstitut på et givet beløb gør 
det muligt for finansieringsinstituttet selv 
at påtage sig forpligtelser svarende til et 
beløb på op til 5-10 gange størrelsen af 
statsgarantien, varierende fra institut til 
institut. Hertil kommer, at instituttets mu- 
ligheder for at skaffe sig ansvarlig kapital 
ikke vil være helt upåvirket af, at institut- 
tet har modtaget statsgaranti. 

Der er derfor for mig ingen tvivl om, at 
loven har ydet et ikke uvæsentligt bidrag til 
at løse de omstillingsproblemer, som rejste 
sig i detailhandelen ved næringslovens æn- 
dring. Loven har således i høj grad opfyldt 
sit formål, ikke mindst fordi der i kraft af de 
finansieringsinstitutter, der har været om- 
fattet af loven, er opbygget et net af effek- 
tive og uafhængige detailforretninger. Hertil 
har bl. a. bidraget en efter mit skøn smidig 
administration af ordningen, hvorved der så 
vidt gørligt er taget hensyn til de krav, som 
opbygningen af effektive butikscentre stiller 
til finansieringsmulighederne. 

Den strukturudvikling, som loven tog 
sigte på at fremme, er imidlertid ikke noget 
afsluttet kapitel. Det er en kendt sag, at 
samtidig med, at butiksdøden rejser sine 
alvorlige problemer, er der en fortsat udvik- 
ling i gang i retning af stadig flere effektive 
butiksenheder, ikke mindst i forbindelse 
med centerdannelserne. Udviklingen er såle- 
des fremdeles meget hastig, og den må for- 
ventes at foregå med mindst samme styrke i 
det kommende tiår. Supermarkederne må 
antages at få en stigende del af omsætnin- 
gen, og samtidig vil størrelsen af den enkelte 
butiksenhed øges. Der er således ikke umid- 
delbart nogen udsigt til, at finansieringsbe- 
hovet vil være aftagende. 

Heroverfor står imidlertid, at statsgaran- 
tierne, som i henhold til loven er ydet til 
detailhandelsorganisationernes finansie- 
ringsinstitutter, skal nedbringes over en ti 
års periode begyndende allerede 1. april 
1975. Allerede om få år vil der derfor kunne 
opstå den situation, at institutternes finan- 
sieringsmuligheder indskrænkes som følge 
af, at garantierne skal nedbringes. 

Det er for at undgå den situation, som 
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[Handelsministeren.] 
kan føre til en uheldig bremsning af detail- 
handelens strukturinvesteringer, at regerin- 
gen med dette lovforslag foreslår, at statsga- 
rantierne ikke som oprindelig forudsat skal 
nedbringes fra 1. april 1975, men først 10 år 
senere, fra 1. april 1985. Herved vil de af 
loven omfattede finansieringsinstitutter 
være sikret mulighed for fortsat at kunne 
yde et rimeligt bidrag til detailhandelens 
rationalisering. 

Lovforslaget opfylder betingelserne i 
E ØF-traktatens artikel 92, stk. 1, for ydelse 
af statsstøtte. Dette er bekræftet af EF- 
Kommissionen, som i overensstemmelse 
med traktatens artikel 93, stk. 3, har haft 
lovforslaget til udtalelse. 

Med disse bemærkninger skal jeg tillade 
mig at anbefale lovforslaget til velvillig og 
hurtig behandling. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Hanne Rein- 
toft) (DKP): 
På Danmarks kommunistiske partis vegne 

skal jeg herved fremsætte forslag til folke- 
tingsbeslutning om tilvejebringelse af lege- 
pladser og friarealer i forbindelse med bolig- 
bebyggelser, idet jeg henviser til forslagets 
tekst og de ledsagende bemærkninger. 

Skriftligt besvaret spørgsmål. 

Af Camre (S) til justitsministeren (5. fe- 
bruar 1974): 
홢Vil ministeren tage initiativet til en sam- 

let indsats mod det kriminelle miljø, der er 
vokset op 홢 især i København 홢 omkring 
narkotikahandel og prostitution?" 

(Spm. nr. 87). 

Begrundelse. 
Narkotikahandel har i de senere år haft 

en stærk indflydelse på kriminalitetsudvik- 
lingen og bl. a. 홢 ført til, at en udenlandsk 
forbrydermafia har vundet fodfæste i Dan- 
mark. 

Byretsdommer Ib Dalgas Rasmussen har 
i en dagbladskronik bl. a. udtrykt det såle- 
des . . .med narkotikaen trænger en forbry- 
dertype ind i vort land, som vi ikke har 
kendt tidligere. Det er de internationale 
forbryderligaers kyniske, velorganiserede 
udnyttelse af menneskelig nød og elendig- 

hed med det formål at opnå millionfortjene- 
ster. 

Det er åbenbart, at den hidtidige indsats 
mod denne kriminalitet har været utilstræk- 
kelig, og at en række sårbare m e n n e s k e r -  
herunder i stigende grad meget unge piger 
홢 tvinges ind i en menneskelig ødelæggelse 
gennem narkotikamisbrug og prostitution. 

Det er næppe rimeligt at afvente virknin- 
gerne af en langsigtet forebyggende indsats, 
og hvis der ikke iværksættes hurtige, til- 
strækkelige foranstaltninger, må en optrap- 
ning af den nuværende situation befrygtes. 

Justitsminister Nathalie Linds svar (12. fe- 
bruar 1974): 
Jeg vil gerne oplyse, at jeg allerede, inden 

spørgsmålet blev stillet, havde taget initiati- 
vet til et møde med politidirektøren i Kø- 
benhavn om bl. a. de problemer, som hr. 
Camre er inde på. Under mødet, der blev 
afholdt i mandags, oplyste politidirektøren, 
at problemerne i dag i hovedsagen koncen- 
trerer sig omkring Vesterbro. Der udføres 
derfor bl. a. et intensivt patruljeringsar- 
bejde af den ca. 160 mand store styrke på 
Vesterbro politistation. En særlig 홢halm- 
tor vspatrulje" fører tilsyn med pornoklub- 
ber, biografer og kiosker, prostitution m. v. 
Den særlige uropatrulje, hvis indsats regule- 
res efter behovet til enhver tid, har i de før- 
ste 10 måneder af 1973 i dette område i over 
1.000 tilfælde kontaktet danske og udlæn- 
dinge og gennemført 498 anholdelser. Hertil 
kommer en voksende indsats fra kriminal- 
politiet. 

Politidirektøren pegede under mødet sær- 
lig på, at der i området var en uheldig kon- 
centration af hoteller og beværtninger, og at 
det var ønskeligt, at politiet fik bedre mu- 
lighed end nu for at føre kontrol med det 
personale, der var beskæftiget her. Jeg vil 
derfor tage disse spørgsmål op over for han- 
delsministeren, under hvis område hotel- og 
restaurationslovgivningen hører. Samtidig 
vil justitsministeriet i samarbejde med 
Københavns politi og fremmedpolitiet over- 
veje, om der er mulighed for i videre omfang 
at udvise udlændinge, som færdes i dette 
miljø. 

For så vidt angår sammenhængen mellem 
prostitution og narkotika, har politidirektø- 
ren oplyst, at det særlig er med henblik på 


